
Z á p i s 

ze 40. zasedání Akademické rady AV ČR, konaného dne 4. prosince 2007 

 

 

Zasedání Akademické rady AV ČR zahájil a řídil předseda AV ČR V. Pačes. 
Z důvodu dalšího neodkladného jednání předsedy AV ČR řídil jednání o bodech 
programu XIII-XXVII J. Drahoš.  

I. Ověření zápisu ze 39. zasedání Akademické rady AV ČR dne 13. listo-
padu 2007 

Zápis byl ověřen s tím, že  

a) usnesení v bodě XIII/2 zní: 

2.  pověřuje J. Rákosníka schvalováním nákupů přístrojů v hodnotě nad 8 
milionů Kč pracovišti AV ČR po získání předběžného souhlasu přísluš-
ných dozorčích rad pracovišť dle § 15 písm. k) zákona č. 341/2005 Sb. 
o veřejných výzkumných institucích.“ 

b) usnesení v bodě XIV/1 se doplňuje takto: 

„c) aby v rozsahu uvedeném v důvodové zprávě rozhodovala o využití uvol-
něných nebytových prostor v areálu Husova – Jilská,“ 

c) v bodě XXI/2c se škrtá slovo „účelové“. 

II. Informace o závěrech předsednictva Akademické rady a o aktuálních 
otázkách AV ČR 

V rámci projednávání závěrů 33. zasedání předsednictva Akademické rady 
bylo blíže diskutováno zastoupení AV ČR v monitorovacích výborech operačních 
programů Strukturálních fondů.  

Akademická rada bere se souhlasem na vědomí závěry 33. zasedání před-
sednictva AR ze dne 27. listopadu 2007 a další přednesené informace. 

III. Návrh složení pracovních komisí XXXI. zasedání Akademického sněmu 
AV ČR a časového rozvrhu tohoto zasedání 

Návrh uvedl V. Pačes. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí návrh složení pracovních komisí XXXI. zasedání Akademic-
kého sněmu AV ČR a návrh časového rozvrhu tohoto zasedání, 
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2. souhlasí s předložením těchto návrhů XXXI. zasedání Akademického sněmu 
AV ČR. 

IV. Podklady pro návrh usnesení XXXI. zasedání Akademického sněmu AV 
ČR 

Materiál uvedl V. Sklenička. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí podklady pro návrh usnesení XXXI. zasedání Akademické-
ho sněmu, 

2. souhlasí s předáním těchto podkladů návrhové komisi Akademického sněmu 
AV ČR. 

V. Struktura vědeckého výkonu AV ČR za období 2002–2006 

Materiál uvedl P. Ráb. V diskusi bylo dohodnuto, že je třeba na základě 
předložených dat zpracovat analýzu porovnání počtu výsledků s počtem pracovní-
ků a s výší institucionálních prostředků a zpracovat výsledky na jednoho pracovní-
ka. Bylo upozorněno, že je třeba předložený materiál důkladně prostudovat 
a na základě něj zhodnotit i úroveň jednotlivých pracovišť.  

Akademická rada 

1. bere na vědomí předložený materiál, 

2. ukládá P. Rábovi, aby zajistil další opatření ve smyslu připomínek Akade-
mické rady a ve 2. pololetí roku 2008 předložil analýzu za období 2003–
2007. 

VI. Zpráva o průběhu a výsledcích XVIII. kola veřejné soutěže ve výzkumu 
a vývoji organizované Grantovou agenturou AV ČR 

Zprávu uvedl M. Flieger s tím, že zájem o podávání grantových projektů 
stoupá a do XVIII. kola veřejné soutěže o standardní badatelské grantové projekty 
bylo podáno 470 návrhů. Do veřejné soutěže o juniorské badatelské grantové pro-
jekty bylo podáno 367 návrhů. Rozšířené předsednictvo GA AV rozhodlo udělit 
podporu 121 standardním (26 % z návrhů přijatých do soutěže), 6 mezioborovým 
(40 % z návrhů přijatých do soutěže) a 76 juniorským badatelským grantovým pro-
jektům (21 % z návrhů přijatých do soutěže). Byla diskutována úspěšnost podáva-
ných projektů a možnosti jejího zvýšení. 

Akademická rada bere na vědomí se souhlasem zprávu o průběhu a vý-
sledcích XVIII. kola veřejné soutěže organizované Grantovou agenturou AV ČR 
v roce 2007. 
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VII. Návrh na založení zájmového sdružení právnických osob – konsorcia 
Středočeské centrum rostlinných biotechnologií (SCRB) 

Návrh uvedl J. Drahoš. Bylo dohodnuto upravit druhý odstavec článku 
V (Jednání za konsorcium) Zakladatelské smlouvy dle výsledků diskuse. 

Akademická rada 

1. vyslovuje předchozí souhlas se založením zájmového sdružení právnických 
osob SCRB podle přiložené smlouvy s připomínkou, 

2. ukládá J. Drahošovi, aby upozornil smluvní strany na nezbytnost v budoucnu 
doplnit a lépe propracovat stanovy s ohledem na podmínky čerpání finanční 
podpory z evropských strukturálních fondů, zejména doplnit systém kontroly 
hospodaření konsorcia. 

VIII. Návrh na založení zájmového sdružení právnických osob Institut apli-
kovaných věd (IAV) 

Návrh uvedl P. Vlasák, který sdělil, že v Zakladatelské smlouvě bude upra-
ven bod 4 ve III. odstavci (Účel sdružení) a upřesnil znění bodu 5 v VIII. odstavci 
(Závěrečná ustanovení). K návrhu se ještě vyjádří dozorčí rady pracovišť a Správ-
ní rada ČVUT. 

Akademická rada vyslovuje předchozí souhlas se založením zájmového 
sdružení právnických osob IAV podle přiložené smlouvy s připomínkami. 

IX. Návrh na uzavření smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného bře-
mene ve prospěch Institutu aplikovaných věd (IAV) 

Návrh uvedl R. Vlček. V diskusi bylo dohodnuto upravit a doplnit bod 1d od-
stavce II Smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene. 

Akademická rada souhlasí s uzavřením smlouvy o smlouvě budoucí o zří-
zení věcného břemene ve prospěch IAV s připomínkami. 

X. Návrh Smlouvy o spolupráci mezi Akademií věd ČR a Statutárním měs-
tem Brnem 

Návrh smlouvy uvedl R. Vlček s tím, že byl projednán v předsednictvu Aka-
demické rady, jehož připomínky byly do smlouvy zapracovány.  

Akademická rada 

1. schvaluje Smlouvu o spolupráci mezi AV ČR a Statutárním městem Brnem 
dle předloženého návrhu, 

2. pověřuje předsedu AV ČR V. Pačesa, aby jménem AV ČR smlouvu pode-
psal. 
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XI. Nakládání s nemovitým majetkem 

Materiál uvedl R. Vlček. V diskusi bylo dohodnuto upřesnit lokaci pronajíma-
ných prostor. 

Akademická rada  

1. souhlasí 

a) s pronájmem nebytových prostor Jihočeské univerzitě, Přírodovědecké 
fakultě dle předloženého návrhu, 

b) s pronájmem nebytových prostor Jihočeské univerzitě dle předloženého 
návrhu s připomínkou, 

2. pověřuje R. Vlčka, aby smlouvy dle bodů 1a a 1b usnesení jménem Akade-
mické rady potvrdil, 

3. ukládá R. Vlčkovi, aby informoval F. Sehnala, ředitele Biologického centra 
AV ČR, v. v. i., o přijatém rozhodnutí. 

XII. Nakládání s byty a ubytovnami 

Materiál uvedl R. Vlček. V diskusi bylo doporučeno uvádět u tabulek vysvět-
livky k položkám bodového ohodnocení. 

Akademická rada 

1. souhlasí 

a) s přidělením startovacího bytu – garsoniéry č. 8, v Rozvojové ul. 246/4 
v Praze 6 - Lysolajích N. Dupľákové (Ústav experimentální botaniky AV 
ČR, v. v. i.), 

b) s přidělením startovacího bytu – garsoniéry č. 36 v Rozvojové ul. 252/3 
v Praze 6 - Lysolajích L. Matějové (Ústav chemických procesů AV ČR, 
v. v. i.), 

c) s přidělením služebního bytu 1+1 č. 9, v Davídkově ul. 2103/95 v Praze 8 
T. Němcovi (Ústav termomechaniky AV ČR, v. v. i.), 

d) s přidělením služebního bytu – garsoniéry č. 30, v Batličkově ul. 254/3 
v Praze 8 T. Batěkovi (Historický ústav AV ČR, v. v. i.), 

2. ukládá R. Vlčkovi, aby učinil příslušná opatření k realizaci přijatého návrhu. 

XIII. Ekonomické záležitosti AV ČR 

J. Rákosník informoval o stavu centrálních rezerv pro nepředvídané výdaje 
v souvislosti s tím, že některá pracoviště pro administrativní překážky ve výběro-
vých řízeních nevyčerpají schválené dotace v tomto roce a jiná pracoviště dosud 
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čekají na vyplacení průběžných a závěrečných plateb pro projekty strukturálních 
fondů na programovací období 2004–2006. 

Akademická rada bere na vědomí přednesenou informaci. 

XIV. Přehled doporučených záměrů na realizaci stavebních akcí velkého 
rozsahu pro roky 2008–2009 

Přehled doporučených záměrů uvedl J. Rákosník s tím, že v tomto roce bylo 
posuzováno 15 záměrů, z nichž je 6 doporučeno ke schválení. Dále upozornil 
na pravděpodobné snižování prostředků na investiční výstavbu v následujícím 
období. V diskusi bylo dohodnuto v příloze 2 materiálu upřesnit název stavební 
akce Geologického ústavu AV ČR, v. v. i. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí předložený materiál s připomínkou, 

2. souhlasí se zahájením přípravy navržených akcí ve smyslu Hromadného 
dopisu č. 6/2007, 

3. ukládá J. Rákosníkovi, aby  

a) informoval ředitele příslušných pracovišť, 

b) zajistil důkladné posouzení podrobných podkladů pro realizaci akcí. 

XV. Výsledky kontroly hospodaření v Ústavu teoretické a aplikované me-
chaniky AV ČR, v. v. i., za rok 2006 a v I. pololetí roku 2007 a opatření 
k nápravě zjištěných nedostatků 

Výsledky kontroly uvedl V. Pačes. 

Akademická rada bere na vědomí předloženou zprávu o výsledcích kontroly 
v Ústavu teoretické a aplikované mechaniky AV ČR, v. v. i., a o opatřeních 
k nápravě zjištěných nedostatků. 

XVI. Výsledky kontroly hospodaření v Ústavu živočišné fyziologie a geneti-
ky AV ČR, v. v. i., za rok 2006 a opatření k nápravě zjištěných nedostat-
ků 

Výsledky kontroly uvedl V. Pačes. 

Akademická rada bere na vědomí předloženou zprávu o výsledcích kontroly 
v Ústavu živočišné fyziologie a genetiky AV ČR, v. v. i., a o opatřeních k nápravě 
zjištěných nedostatků. 
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XVII. Dotace na vědeckou a vědecko-populární literaturu v r. 2007 

Materiál uvedl M. Steiner, který informoval o účelu použití dotací. V diskusi 
bylo upozorněno, že oprávněnost některých dotací je problematická. 

Akademická rada  

1. souhlasí s rozdělením dotací na podporu vědecké a vědecko-populární lite-
ratury v r. 2007 s připomínkami, 

2. ukládá M. Steinerovi, aby upřesnil pravidla pro přidělování dotací na vědec-
kou a vědecko-populární literaturu pro příští období ve smyslu diskuse. 

XVIII. Obsahová koncepce revue Národní 3 – č. 1+2/2008 

Materiál uvedl M. Steiner. 

Akademická rada bere na vědomí navrhovaný obsah prvních dvou čísel re-
vue Národní 3. 

XIX. Informace o přípravě Dohody o vědecké spolupráci mezi Akademií věd 
ČR a mexickou Národní radou pro vědu a technologie (CONACYT) 

Informaci uvedl J. Drahoš. 

Akademická rada  

1. bere na vědomí předloženou informaci, 

2. souhlasí s Dohodou o vědecké spolupráci mezi Akademií věd ČR a mexic-
kou Národní radou pro vědu a technologie dle předloženého návrhu, 

3. pověřuje předsedu AV ČR, aby předložený dokument podepsal.  

XX. Návrh na převzetí záštity nad polární expedicí Ny Ålesund 2008 

Návrh uvedl J. Drahoš. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí předloženou informaci, 

2. souhlasí s tím, aby předseda AV ČR převzal záštitu nad expedicí Ny Åle-
sund 2008. 
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XXI. Informace o 81. valném shromáždění Union Académique Internationale 

Informaci uvedl J. Pánek s tím, že 81. valné shromáždění Union Acadé-
mique Internationale (UAI) se konalo ve dnech 1. až 6. června 2007 pod záštitou 
Norské akademie věd v Oslu. 

Akademická rada  

1. bere na vědomí předloženou informaci, 

2. ukládá J. Pánkovi, aby sledoval postup prací na projektech UAI, kterých se 
účastní pracoviště AV ČR. 

XXII. Zpráva o průběhu řešení projektu HERA (Humanities in the European 
Research Area) a o společných výzkumných programech v humanitním 
výzkumu (JRP HERA) – tříletém pilotním projektu HERA 

Zprávu uvedl J. Pánek. V diskusi byly projednány možné způsoby financo-
vání společných výzkumných programů JRP HERA. 

Akademická rada 

1. bere na vědomí předloženou informaci o průběhu řešení projektu HERA, 

2. pověřuje J. Pánka, aby vyjádřil zájem AV ČR o účast ve dvou společných 
výzkumných programech JRP HERA v humanitních oborech výzkumu a in-
formoval Akademickou radu o dalším postupu při realizaci JRP HERA. 

XXIII. Zpráva o činnosti a personálním zajištění chodu ekonomického infor-
mačního systému v AV ČR 

Zprávu uvedl J. Malý. 

Akademická rada bere na vědomí předloženou zprávu. 

XXIV. Návrh na vstup Střediska společných činností AV ČR, v. v. i., do obec-
ně prospěšné společnosti MAS Třešťsko 

Návrh uvedl R. Vlček. 

Akademická rada souhlasí se vstupem Střediska společných činností AV 
ČR, v. v. i., do obecně prospěšné společnosti MAS Třešťsko. 

XXV. Zpráva o průběhu konání Týdne vědy a techniky 2007 

Zprávu uvedl J. Kolbek s tím, že 7. týden vědy a techniky se uskutečnil 
od 1. do 11. listopadu 2007 (prodloužen byl z důvodů konání evropské putovní 
výstavy Fascinace světlem) a v jeho rámci se uskutečnilo 98 přednášek, 6 vědec-
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kých kaváren, 2 konference, 4 workshopy, 2 semináře, 7 prezentací, kulatý stůl a 
12 výstav. Během Dnů otevřených dveří měli zájemci možnost prohlédnout si 79 
výzkumných pracovišť a laboratoří akademických ústavů a vysokoškolský kampus 
Masarykovy univerzity v Brně-Bohunicích. Dny otevřených dveří navštívilo celkem 
asi 8980 zájemců, převážně z řad středoškolských a vysokoškolských studentů, 
ale i široké veřejnosti. Celkový počet zájemců o akce v rámci Týdne vědy a tech-
niky byl 26 087 návštěvníků, tj. o 9087 více než v roce 2006. 

Akademická rada 

1. souhlasí s předloženou zprávou o průběhu konání Týdne vědy a techniky 
2007, 

2. ukládá J. Kolbekovi (odboru mediální komunikace), aby dále pracoval 
na koncepci Týdne vědy a techniky v roce 2008. 

XXVI. Návrh orientačního programu činnosti Akademické rady AV ČR 
na I. pololetí 2008 

Návrh uvedl V. Pačes. 

Akademická rada 
 

1. schvaluje orientační program činnosti Akademické rady AV ČR na I. pololetí 
2008 podle předloženého návrhu, 

2. ukládá svým členům, D. Vaníčkové, J. Malému a D. Kozákovi, aby zajišťova-
li plnění tohoto programu. 

XXVII. R ů z n é 

1. Doplnění Interní normy AV ČR č. 2/2007 „Statut cen Akademie věd ČR a 
Jednací řád Komise pro udělování cen Akademie věd ČR“ 

Návrh uvedl M. Flieger, který doporučil doplnit do článku 3 bod 1 slova 
„a předsedové Rad programů AV ČR“ a do Vzoru návrhového listu na udělení ce-
ny doplnit slova „nebo předsedy Rady programu AV ČR“. 

Akademická rada 

1. souhlasí s doplněním Interní normy AV ČR č. 2/2007 podle předloženého 
návrhu, 

2. ukládá D. Vaníčkové, aby zajistila vydání příslušného dodatku k této normě. 
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2. Sdělení a podněty z pracovních agend členů Akademické rady 

Akademická rada 

a) souhlasí s návrhem P. Vlasáka, aby předseda AV ČR převzal záštitu 
nad 16. Mezinárodním kongresem matematické fyziky, který se bude konat 
3. až 8. srpna 2009 v Praze; 

b) bere na vědomí informaci P. Vlasáka o průběhu jednání k zahájení přípravy 
„Brněnských dnů Ernsta Macha“; 

c) bere na vědomí písemný návrh zprávy Dozorčí komise za období mezi XXX. 
a XXXI. zasedáním Akademického sněmu AV ČR předložený J. Spížkem 
s tím, že bylo doporučeno zprávu dle výsledků diskuse upravit; 

d) bere na vědomí informaci P. Nejedlého že Ministerstvo kultury ČR připravilo 
návrh věcného záměru nového zákona o památkové péči; 

e) bere na vědomí informaci V. Skleničky o průběhu a výsledcích Česko-
taiwanských a Česko-korejských dnů vědy a techniky, které se uskutečnily 
v Taipei a v Soulu v listopadu 2007; 

f) bere na vědomí informaci J. Hrušáka o tom, že Evropská komise zveřejnila 
výsledky 6. Rámcového programu za rok 2006 /KOM (2007) 519/, které jsou 
umístěny na www stránkách AV ČR. Dále J. Hrušák sdělil, že roste velikost 
prostředků kontrahovaných účastníky z ČR v rámci 7. Rámcového progra-
mu, přičemž úspěšnost ČR v 7. Rámcovém programu je již srovnatelná 
s tzv. starými členskými zeměmi; 

g) bere na vědomí informaci V. Pačesa o žádosti M. Kopicové, týkající se jme-
nování zástupce a jeho náhradníka do Řídícího výboru Národního vzděláva-
cího fondu v termínu do 14. prosince 2007. Bylo dohodnuto, že zástupcem 
AV ČR bude J. Syka, který si určí svého zástupce; 

h) bere na vědomí informaci V. Pačesa o žádosti RVV, týkající se zřízení orga-
nizačního sekretariátu v rámci AV ČR pro zasedání 13. NEC Fora, které se 
uskuteční v roce 2009 v Praze. Bylo dohodnuto, že tuto činnost zajistí J. Sy-
ka; 

i) bere na vědomí informaci M. Fliegera o přípravě programů Nanotechnologie 
pro společnost II a programu zaměřeného na podporu cíleného výzkumu. 
Bylo dohodnuto, že členy přípravné pracovní skupiny programu zaměřeného 
na podporu cíleného výzkumu navrhnou místopředsedové AV ČR a členy 
pracovní skupiny programu Nanotechnologie pro společnost II M. Flieger a 
M. Tůma; 

j) bere na vědomí informaci M. Steinera o novém složení poroty pro udělování 
cen Magnesia Litera; 
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k) bere na vědomí informaci R. Vlčka o jednání 28. listopadu 2007, které se 
týkalo přípravy návrhu na zápis Mikulčického areálu do seznamu památek 
UNESCO a o související problematice budovy objektu Archeologického 
ústavu AV ČR Brno, v. v. i. 

 
 
 
Zapsal: D. Kozák Schválili:  Václav Pačes 

   předseda AV ČR 
 
 
 

Body XIII-XXVII:  Jiří Drahoš 
 místopředseda AV ČR 
 
 

V Praze dne 6. prosince 2007 


